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Hradecký

NOVÁ PAKA Po dlouhých 17 letech
skončila hlavní část rekonstrukce
bývalého kláštera v Nové Pace, kde
působí nezisková organizace Život
bez bariér.
Pomáhá zdravotně postiženým i

seniorům. V areálu památkově
chráněného kláštera vznikl denní
stacionář, sociální rehabilitace a po-
radenství, chráněné dílny, půjčov-
na kompenzačních pomůcek i ko-
munitní centrum. Je tu sál pro spo-
lečenské akce, rajský dvůr a rozleh-
lá terasa.
Revitalizace nejvýznamnější no-

vopacké památky a objektů v areá-
lu stála téměř 200 milionů korun.
Slavnostní otevření se uskuteční 5.
září. Město zároveň připravuje re-
konstrukci druhého patra a podkro-
ví za desítky milionů.
Život bez bariér koupil bývalý

klášter Paulánů v roce 2006 od Krá-
lovéhradeckého kraje. Dva roky
předtím v areálu ještě fungovala ne-
mocnice, svého času v ní pracovalo
300 zaměstnanců. Neziskovka od
té doby jednotlivé objekty i přilehlý
lesopark opravuje. „Bylo to prázd-
né, opuštěné, zchátralé. Nemocni-
ce si odvozila i nábytek. Zůstaly
tady jen radiátory,“ vzpomíná ředi-
telka organizace Jitka Fučíková.
Život bez bariér založila s manže-

lem v roce 2004. Šest let poté, co se
mu stal vážný úraz, po kterém skon-
čil na invalidním vozíku. Do té
doby se věnovali podnikání, a se so-
ciální sférou neměli žádné zkuše-
nosti. „Manžel v nemocnici ležel po
úraze a zachránili mu tady život. To
byl první impuls. Když byl areál na
prodej, tak nám to nedalo, zastavili
jsme majetek a od kraje ho koupili.
Vrhli jsme se do toho bezhlavě,“ vy-
práví.
V té době žádný denní stacionář

pro handicapované v devítitisícové
Nové Pace nebyl. „Původně jsme
měli pronajaté prostory po školce.
Začali přibývat klienti i zaměstnan-
ci a už jsme se tam nevešli. Vnímali
jsme, že je po této službě velká po-
ptávka, že se handicapovaní potře-
bují někde scházet,“ poznamenává
Jitka Fučíková.
Areál novopackého kláštera, kte-

rý vznikl na přelomu 17. a 18. století,
koupil Život bez bariér na splátky za
osm milionů korun. Od té doby
díky dotacím, dárcům, příspěvkům
od kraje i odměsta do oprav investo-
val téměř 200 milionů.
Rekonstrukci původní psychi-

atrie, kde vznikl první denní stacio-
nář, organizace dělala svépomocí.
Na přestavbu někdejší provozní bu-
dovy, ve které bývala prádelna a ku-
chyně, už získali první velkou dota-
ci z Evropské unie 29 milionů ko-
run. Dnes tam jsou chráněné dílny
a ubytování. Část objektumá prona-
jatou oblastní charita.

Realizace ve špatné době
Na konci loňského roku skončila
nejdůležitější investice – rekon-
strukce dvou křídel hlavní nemoc-
niční budovy, kde fungovala rehabi-
litace a léčebna dlouhodobě nemoc-
ných. Stála 130 milionů korun a Fu-
číkovi ji připravovali neuvěřitel-
ných 15 let. Pustit se do ní mohli
díky evropské dotaci 43 milionů i
významné podpoře města i kraje v

řádech desítek milionů korun. Sta-
vební firmu se povedlo vybrat te-
prve na čtvrtý pokus, samotná pře-
stavba trvala tři roky. „Moc jsemne-
věřila, že se nám to podaří dotáh-
nout do konce. Do realizace projek-
tu jsme vstoupili ve špatné době,
kdy ceny stavebních prací a materi-
álů letěly nahoru. Například náby-
tek zdražil o dvě stě procent. Ale
zvládli jsme to,“ uvádí ředitelka.
Denní stacionář, sociální služby a

poradenství se do nových prostor
nastěhovaly letos v květnu. Několik
týdnů poté, co Život bez bariér zre-
vitalizovanou část klášterního kom-
plexu převedl na město, které ná-
kladnou přestavbu zhruba z polovi-
ny platilo. Nezisková organizace
má na 15 let zajištěný bezplatný pro-
nájem. Kromě denního stacionáře
a zázemí pro sociální služby zde
vzniklo komunitní centrum se sá-
lem, kde se konají vzdělávací a spo-
lečenské akce, besedy, ale také svat-
by, vítání občánků nebo zasedání
zastupitelstva. „Sál má široké využi-
tí. Předpokládáme, že ho bude vyu-
žívat také Městské kulturní středis-
ko nebo základní umělecká škola.
Klášteru říkáme novopackéHradča-
ny, je to dominanta celého města.
Jsme rádi, že se budovu podařilo za-
chránit,“ uvádí starosta Nové Paky
Pavel Bouchner (STAN). Revitaliza-
ce se dočkal rovněž rajský dvůr s
funkční studnou.
Citlivá rekonstrukce památkově

chráněné budovy zachovala a obno-
vila původní prvky. V barokním
sále s klenutými stropy, který má
kapacitu pro víc než sto lidí, byly v
nemocničních dobách čtyři pokoje
rozdělené příčkami. Restaurátoři
odkryli zbytky nástěnných maleb
všude, kde to bylomožné. Na chod-
bách, a dokonce i na toaletách. Pro-
stor schodiště vedoucího do podze-
mí zabezpečilo na dvoumístech po-
chozí sklo.

Stálo to hodně sil
Původní stacionář, kde jsou chráně-
né dílny, propojila s budovou ko-
munitního centra do svahu zapuště-
ná recepce. V ní vznikl další pro-
stor pro pořádání akcí, jako jsou vý-
stavy nebo promítání. Industriální
nádech přístavbě dodává strop z
pohledového betonu, betonová
stěrka na stěnách, stylová černá sví-
tidla i přiznané kabely. Nad recepcí
se nachází rozlehlá terasa.

Revitalizace klášterního komple-
xu bude pokračovat. Potřeba je vy-
budovat parkoviště před recepcí,
které by mělo stát kolem 30 milio-
nů korun. Město plánuje rekon-
strukci dalšího nemocničního pat-
ra, půdních prostor, jižní strany fa-
sády a výměnu střechy.
To nejdůležitější – zachránit pa-

mátku a vdechnout jí nový život –
se Fučíkovým však už povedlo. „Na
začátku jsme si dali cíl opravit kláš-
ter a naplnit ho. Postupnými krůč-
ky jsme splnili to, k čemu jsme se za-
vázali. Byla to strašně dlouhá cesta,
která nás stála hodně sil. Teď už si
jen přejeme, aby zde klienti byli
spokojení,“ říká Jitka Fučíková.
Rekonstrukce dalších prostor a

výměna střechy byměly stát 160mi-
lionů korun. „V opraveném patře
vzniknou velké prostory pro muze-
um, kanceláře a badatelna. V půd-
ních prostorách počítáme s depozi-
tářem, kampřijdoumuzejní sbírky,
které dnes máme rozmístěné v růz-
ných budovách,“ naznačuje staros-
ta Pavel Bouchner. Vzniknout zde

má také galerie a výstavní sál. „Pro-
jekt je už připravený a máme i při-
slíbenou dotaci ve výši 65 milionů
korun. Myslím si, že začít stavět by
se mohlo v roce 2025,“ dodává.
Život bez bariér začínal s pěti za-

městnanci. Dnes jich má 40, starají
se o více než 60 klientů. Kromě vo-
zíčkářů, lidí s kombinovaným a
mentálním postižením jsou mezi
nimi nově také senioři trpící Alzhei-
merovou chorobou a různými typy
demence. „Je to ambulantní služ-
ba, nemáme lůžkové oddělení. Ro-
diny nám dopoledne klienty přive-
zou a odpoledne si je zase odváží.
Děláme s nimi různé aktivity, chodí-
me na výlety a tak dále,“ vysvětluje
Jitka Fučíková.
Klienty podle ní ze tří čtvrtin tvoří

lidé z Nové Paky a nejbližšího okolí.
Do stacionáře dojíždějí také lidé z Ji-
čínska nebo Vrchlabska. Zájem je
značný. Organizace nedávno zažá-
dala o navýšení kapacity pro klien-
ty s Alzheimerovou chorobou a de-
mencí. Už teď zájemci čekají v po-
řadníku.

Smiřice

Po požáru je dům
neobyvatelný
Do smiřické části Rodov vyjížděli v
pátek před polednem hasiči k požá-
ru střechy rodinného domu. Šlo o
řadový objekt se třemi bytovými
jednotkami, na střeše byly foto-
voltaické panely. Při hašení budov
s fotovoltaikou musí hasiči postupo-
vat opatrně, protože existuje nebez-
pečí úrazu elektrickým proudem.
Část konstrukce s většinou panelů
se zhroutila dovnitř domu. Hasiči
termokamerou zjistili, že se požár
šíří za sádrokartonovými stěnami v
elektrických rozvodech. Protože se
jednalo o dřevostavbu se sádrokar-
tony, oheň i hašení ji značně poško-
dily. Vyšetřovatelé vyčíslili škodu
na asi deset milionů korun. Dům je
nyní neobyvatelný. Při události ne-
byl nikdo zraněn. Příčina vzniku po-
žáru se vyšetřuje. (poš)

Josefov

Na Brutal přijelo
17 500 fanoušků
Na letošní 26. ročník metalového
festivalu Brutal Assault přijelo do
pevnosti Josefov v Jaroměři 17 500
návštěvníků, včetně umělců a servi-
su přehlídky se akce zúčastnilo oko-
lo 20 tisíc lidí. Příští 27. ročník se
bude podle pořadatelů konat 7. až
10. srpna 2024. Brutal Assault vzni-
kl původně jako malá akce na Mora-
vě a často měnil místo konání. Pře-
lom přinesl rok 2006, kdy díky
atraktivnímu programu do Svojšic
u Přelouče dorazilo sedm tisíc lidí,
a po přesunu do Josefova návštěv-
nost ještě vzrostla. V posledním
předpandemickém roce 2019 dora-
zilo na festival až 23 tisíc lidí. (ČTK)

HradecKrálové

Sbor Jitro
vystoupí v Senátu
Do Valdštejnské zahrady pražské-
ho Senátu lze zajít na koncert kla-
sické a lidové hudby hradeckého
dětského sboru Jitro, který se koná
25. srpna v 17 hodin. Dívčí sbor
přednese sklady Antonína Dvořá-
ka, Giuseppe Verdiho či Otakara Je-
remiáše. Koncert je poděkováním
Jiřímu Skopalovi za dlouholetou
činnost v oblasti hudby a práce s
mládeží. Vstup je zdarma. (poš)

Kostelec nadOrlicí

Skladby velikánů
klasiky na zámku
Nový zámek v Kostelci nad Orlicí
zve na koncert komorního souboru
Barocco Sempre Giovane. V Zrcadlo-
vém sále se zítra od 19.30 představí
sólisté Jiří Bárta na violoncello a Iva
Kramperová a Markéta Čepická na
housle. V programu jsou skladby ve-
likánů klasické hudby, jakými jsou
Antonio Vivaldi a kostelecký rodák
a barokní skladatel František Ignác
Antonín Tůma. (poš)

Náchod

Pro horolezce
letěl vrtulník
V Adršpašských skalách se včera
zřítil asi z desetimetrové výšky ho-
rolezec. Muž utrpěl středně těžká
zranění, vrtulník ho přepravil do
nemocnice. „Měl poranění hlavy,
hrudníku a dolní končetiny. Trans-
portovali jsme ho do traumacentra
nemocnice v Hradci Králové,“ řekl
Vladimír Švába ze Zdravotnické zá-
chranné služby. (ČTK)

Počasí v kraji více informací
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Bylo to prázdné,
opuštěné, zchátralé.
Zůstaly tady jen
radiátory.
Jitka Fučíková, ředitelka Života b. b.

30 °C 21° C

Opravy budou pokračovatRekonstrukce dalších prostor a výměna stře-
chy byměly stát 160milionů korun.

Na nádvoří klášteraRevitalizace nejvýznamnější novopacké památky a objektů v areálu stála téměř 200milionů korun. 2x foto: Martin Veselý, MAFRA

Jak zachránit klášter?
S bezhlavým elánem

Areál novopackého kláštera, kde bývala nemocnice i vzdělávací
ústav, po rekonstrukci slouží handicapovaným. „Byla to strašně
dlouhá cesta, která nás stála hodně sil,“ přiznává šéfka neziskovky.

Fakta
Klášter Paulánů

Klášter pro duchovní řád Nejmen-
ších bratří sv. Františka z Pauly za-
ložil hrabě Rudolf z Tiefenbachu.
Stavba začala v roce 1655 a skon-
čila v roce 1701. Klášter neměl
dlouhého trvání, v roce 1785 byl v
důsledku josefínských reforem zru-
šený a o čtyři roky později jej opusti-
li poslední řeholníci. V areálu klášte-
ra v následujících letech fungovalo
pohostinství, tkalcovna, pekařství,
ale také vzdělávací ústav vojen-
ských dětí. Hrálo se zde dokonce i
divadlo. Od roku 1872 až do roku
2004 tam fungovala nemocnice.
Od roku 1958 je klášterní komplex
kulturní památkou.


